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گروه سیاســی: علی رغم اینکه دولت ســعی کرد 
مســعود فیاضی برادر دامــاد علیرضا زاکانــی از مجلس 
رای اعتماد بگیرد و وزیر شــود، اما نمایندگان مجلس در 
جلســه دیروز خود این گزینه دولت را هم دارای قابلیت 
وزیر شــدن ندانستند و حالا باید دولت باز هم دنبال وزیر 

آموزش و پرورش باشد!
ســید ابراهیم رئیسی که قبلا اعلام شده بود در جلسه 
رای اعتمــاد فیاضی شــرکت نمی کند و بــه جای خود 
محمدرضا مخبر معاون اول را می فرســتد، وقتی شرایط 
منفی علیه گزینه پیشــنهادی اش را دید تصمیم گرفت 
که خود در جلسه حضور یابد و به دفاع از فیاضی بپردازد. 
 این تصمیــم در حالی بود که پیش از آن نیز ســید 
محمد حسینی معاون پارلمانی رئیس جمهور در مصاحبه 
ای که دیروز انجام داده، گفته است: توقع این است که روز 
سه شــنبه کابینه دولت کامل شود. آموزش و پرورش یک 
دستگاه عریض و طویل و با اهمیت است و آن را نمی شود 
با سرپرســت اداره کرد. همچنین یک عضو کمیســیون 
آموزش مجلس کــه طرفدار قیاضی بود هم در آســتانه 
برگزاری جلسه گفته بود: باید مراقب باشیم که عده ای از 
بیرون، مجلس را هدایت نکنند... فیاضی آموزش و پرورش 
را می شناســد و برنامه های قابل قبولی دارد؛ فضای منفی 
که وجود دارد مبتنی بر تهمت و بهتان سیاسی است. اما 

هیچکدام از این تمهیدات و شبه تهدیدات جواب نداد. 
رئیسی در دفاع از گزینه خود گفت: برای انتخاب وزیر 
آموزش و پرورش کار گروهی انجام شــد و با بیش از 20 
نفر مصاحبه کردند. فسادستیزی، داشتن روحیه انقلابی ، 
کارآمدی ، روحیه تحول از شرایط همه وزراست؛ البته این 
شرایط باید مســتمر بماند و در این زمینه از وزرا ارزیابی 
مســتمری انجام می شود. با بررســی های انجام شده در 
کارگروه ها مشخص شد دکتر فیاضی از کسانی است که 
از جایگاه قابل قبول و ممتازی برخوردار اســت. من چند 
بار با او مصاحبه کردم. دوســتان مــورد اعتماد هم با او 

مصاحبه داشتند.
این ســخنان رئیس جمهور و »دکتر« خواندن فیاضی 
توســط او  در حالی بیان شد که در ابتدای جلسه گزارش 
کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی از 
بررســی صلاحیت و برنامه های وزیر پیشنهادی آموزش 
و پــرورش از مخالفت اکثریت اعضای این کمیســیون با 
مسعود فیاضی خبر داد و افزود: مدرک کارشناسی ایشان 
مــورد تایید قرار گرفته، ولی ایشــان فاقد مدرک دکتری 
می باشــد. علی رغــم جامعیت، واقع گرایی و انســجام در 
برنامه های ایشــان شــاخص های کمی و ســنجش پذیر و 
زمان بندی شــده در برنامه های ایشــان ذکر نشده است. 

بین اهداف، راهبرد و رویکردها در برنامه ایشان مرزبندی 
دقیقی وجود ندارد.

در ادامه جلســه  هــم احمد محــرم زاده یخ فروزان، 
نماینــده مردم اهر و هریس  هم به عنوان مخالف تصریح 
کرد: آقای فیاضی شــما چند ســال مدیــر پرورش کدام 
مدرســه بوده اید؟ چرا مدرک دکترای شــما از یک نهاد 
قانونی تحت پوشش وزارت علوم نیست؟ آیا نهاد نخبگان 

صلاحیت صدور مدرک دکترا دارد؟
محمد باقری، نماینده مردم بناب مخالف دیگر فیاضی 
تاکیــد کرد: فــردی که حتی یک روز هــم مدیریت یک 
مدرســه را برعهده نداشته و حتی ســابقه مدیرکلی هم 

ندارد چگونه می تواند وزیر آموزش و پرورش باشد.
همچنین محمد وحیدی، عضو کمیســیون آموزش با 
تاکید بر اینکه باید به اســتعلامات کمیســیون آموزش و 
تحقیقات در خصوص مدرک تحصیلی وزیر پیشــنهادی 
آمــوزش و پرورش توجه جدی شــود، افــزود: در فضای 
مجازی و رســانه ای بیــش از 20 ابهام نســبت به وزیر 
پیشــنهادی مطرح شده اســت که انتظار می رود وزیر به 

آن پاسخ دهد.
ســیدکاظم دلخوش، سخنگوی کمیســیون قضایی از 
دیگر مخالفان فیاضی گفت: آقای رئیس جمهور، آموزش 
و پرورش آدم های متخصص، علمی و فرهنگی کم ندارد، 

چرا باعث رنجش فرهنگیان از خود می شوید.
وی با بیان اینکه آقای رئیس جمهور، مجلس شما را از 
خود می داند، گفت: شما با مجلس و با تشکیلات خودتان 

هم مشــورت نکردید، آقای رئیس جمهور جاده یکطرفه 
نمی شــود. ما دلمان می ســوزد و اگر می خواهید ساکت 
شویم، چشم. ولی این ره که تو می روی به ترکستان است.
دلخوش در ادامه یادآور شــد: آقــای وزیر یک جزوه 
آوردند که برای کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
خوب است. شما چطور می خواهید رتبه بندی معلمان را 
حل کنید؟ شــما از تحقیق و تفحص صندوق فرهنگیان 
چه می دانید که مطرح کردید؟ شما غیرانتفاعی خواندید 
و در دفاعیــه خودتان حتی یک کلمــه از آن نگفتید. در 
برنامه پنجم ۱0 درصد بــرای مدارس غیر انتفاعی پیش 
بینی شده، شما یک کلمه از درآمدهای این محل مطلبی 
ارائه نکردید. در برنامــه هایتان اهداف کوتاه مدت، میان 
مدت و بلند مدت ندارید. شــما می خواهید وزیر شــوید، 
تجربه و تخصص ندارید، معلــم نبودید، فرهنگی نبودید 
و در مرکز پژوهش هــای مجلس مدتی کار کردید، برای 

چه پذیرفتید؟
وی خطاب به رئیــس جمهور گفت: خانــواده بزرگ 
آموزش و پرورش در اولویت شــما نیست. در حال حاضر 
2۵ تا ۳0 درصد کسری دارد و بازنشستگان مشکل دارند. 
خواهش می کنیم ببینید مطالبات بازنشســتگان چگونه 
می خواهــد پرداخت شــود. والله بین راه دچار مشــکل 
می شویم و از رئیس جهور خواهش می کنم ایشان را پس 

بگیرند.
بعــد از این مخالفت ها نوبت موافقان فیاضی رســید. 
موســی غضنفرآبادی رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی 

مجلس ضمن حمایت از فیاضی گفت که جبهه بزرگی از 
فرهنگیان و دغدغه مندان حمایت خود از وزیر پیشنهادی 
را اعــلام کردند. با توجه به برنامه هایی که وزیر ارائه کرد 
باید گفــت این برنامه ها می توانــد در آموزش و پرورش 

تحول گسترده ای را ایجاد کند.
عباس گــودرزی نماینده بروجرد هم بــا بیان این که 
برخــی در فضــای مجازی بــه دنبال مهندســی کردن 
ذهن مســئولان هســتند، گفت کــه فیاضــی در بدنه 
آموزش و پــرورش نبوده اما در ایــن وزارتخانه مامور به 
 خدمــت بوده و برای حل مشــکلات آمــوزش و پرورش

 راه حل دارد.
زهره الهیان نماینده تهران از دیگر موافقان فیاضی بود 
که گفت که در حال حاضر دانش آموزان با موبایل و تبلت 
هایی برای آموزش مجازی روبرو هستند که باعث می شود 
خوراک مســموم و فضای مجازی ذهن آنها را تحت تاثیر 
قرار دهد، آقای فیاضی برای اینترنت پاک و ســیم کارت 

پاک دانش آموزان برنامه دارد!
در نهایت هم نوبت به فیاضی رســید که با اعلام اینکه 
»نقشــه تحول در دست بنده اســت« گفت: تنها دغدغه 
ارتقــاء آموزش و پرورش اســت. نزدیک به ۵0 میلیون از 
جمعیت کشور با این وزارت خانه در ارتباط هستند. بنده 
در مرکز پژوهش های مجلس هســتم و شأن نمایندگی را 
می شناسم به همین خاطر در مورد رأی نمایندگان خاضع 
هســتم. با همه این تفاصیل، در نهایت نمایندگان با ۱۱۵ 
رای موافــق، ۱۴0 رای مخالف و ۵ رای ممتنع از مجموع 
2۶0 رای به مســعود فیاضی وزیر پیشــنهادی آموزش و 

پرورش رای اعتماد ندادند.
در حاشــیه جلسه علنی هم ســخنگوی هیات رئیسه 
مجلــس در جمع خبرنگاران اعلام کرد که رئیس جمهور 
۷ روز از فرصــت اولیه ۹0 روزه اش زمــان دارد تا گزینه 
پیشــنهادی آموزش و پرورش را به مجلس معرفی کند. 
در واقع متاسفانه دولت بسیار دیر اقدام به معرفی دومین 
گزینه خود کرده و این در حالی است که به اذعان معاون 
پارلمانی رئیس جمهور، آموزش و پرورش یک دســتگاه 
عریــض و طویل و با اهمیت اســت و آن را نمی شــود با 

سرپرست اداره کرد.
حالا باید دیــد آیا واقعا دولت بــرای این حرف انقدر 
اعتبار قائل است که بلافاصله گزینه بعدی خود را معرفی 
کند یا اینکه این حرف فقــط برای ترغیب نمایندگان به 
رای دادن به فیاضی بیان شــده بــود و دولت قصد دارد 
بــاز هم از سرپرســت برای ایــن وزارت خانه اســتفاده 
 کنــد و با حکــم حکومتی بــرای معرفــی گزینه بعدی

 مهلت بگیرد؟!

رئیسی در تماس تلفنی با  رئیس جمهور روسیه:
در مذاکرات هسته ای برای لغو همه تحریم ها

 کاملا جدی هستیم
روسای جمهور ایران و روسیه در گفت وگوی تلفنی با اشاره به مواضع و همگرایی 
مشــترک دو کشــور در موضوعات دوجانبه، منطقه ای و بین المللی بر لزوم نهایی 
کردن ســند جامع همکاری بلندمدت تأکید کردند. به گزارش ایسنا،  سید ابراهیم 
رئیســی روز سه شنبه با قدردانی از تماس تلفنی »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور 
روســیه، اراده جمهوری اسلامی ایران را توسعه روابط تجاری و اقتصادی با روسیه 
دانست و اظهار داشت: آمادگی داریم سند جامع همکاری های بلندمدت دو کشور 
را نهایی کنیم تا روند ارتقاء هر چه بیشتر روابط و همکاری های دو کشور با سرعت، 
اجرایی شــود. رئیس جمهور با بیان اینکه تهران و مسکو در بسیاری از موضوعات 
بین المللی همگرایی و هم افزایی دارند، اظهار داشت: مقابله با یکجانبه گرایی و تحکیم 

چندجانبه گرایی از جمله وجوه مشترک دو کشور است.
رئیسی بر ضرورت همکاری های مشترک دو کشور در مسایل منطقه ای، تأکید 
کرد و گفت: تداوم حضور بیگانگان در ســوریه را بر خلاف خواســت ملت و دولت 
ســوریه و غیرقانونی می دانیم؛ چرا که ثبات و امنیت این کشور را تهدید می کند. 
رئیس جمهور با اشــاره به تحولات افغانســتان خاطر نشان کرد: حضور داعش در 
افغانستان را برای منطقه و این کشور خطرناک می دانیم که باید در مقابل خطرات 
این توطئه هوشــیار باشیم. رئیســی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران خواهان 
اســتقرار دولت فراگیر با حضور همه اقوام و گروه های سیاســی است و معتقدیم 
تشــکیل چنین دولتی می تواند امنیت این کشور را تضمین کند. رئیسی در ادامه 
با قدردانی از مواضع روســیه در دفاع از حقوق هســته ای و لزوم لغو همه تحریم ها 
علیه ملت ایران تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران در مذاکرات کاملًا جدی است 
و به همین میزان در تامین حقوق ملتمان مبنی بر لغو تحریم ها هم جدیت داریم. 
رئیس جمهور همچنین از ابتکار روسیه در خصوص ثبات و آرامش در منطقه قفقاز 
استقبال کرد؛ همچنین دو طرف در این مکالمه تلفنی تاکید کردند: هرگونه تغییر 

در ژئوپلتیک و تغییر مرزهای کشورهای منطقه قابل پذیرش نیست.
رئیســی در این گفت وگوی تلفنی همچنین از مساعدت رئیس جمهور و دولت 
روسیه در زمینه عضویت ایران در پیمان همکاری شانگهای و نیز در رابطه با تأمین 
واکسن کرونا قدردانی کرد. »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه نیز در تماس 
تلفنی خود با تأکید بر اینکه تهران و مســکو از مواضع و همگرایی مشــترکی در 
بسیاری از موضوعات برخوردار هستند، گفت: مسکو از پیشنهادات تهران در تدوین 
ســند جدید همکاری بلندمدت دو کشور حمایت می کند و مصمم هستیم هر چه 

سریع تر نهایی و  اجرایی شود.
رئیس جمهور روســیه با تأکید بر اینکه مسکو به ارتقاء سطح روابط اقتصادی 
و نهایی شــدن برنامه های سرمایه گذاری های مشــترک با ایران ارزش زیادی قایل 
اســت، گفت: شاهد گرایشات مثبتی برای ارتقاء روز افزون سطح همکاری های دو 
جانبه، منطقه ای و بین الملل هســتیم و بی تردید روند توســعه همکاری ها شتاب 
خواهد گرفت. پوتین با اشــاره به همکاری های دو کشــور در موضوعات منطقه ای 
بویژه ســوریه، گفت: با تلاش مشترک توانســتیم استقلال سوریه را حفظ کرده و 
کانون تروریست ها در این کشور را منهدم کنیم. البته همچنان باید همکاری های 
نزدیــک خود را بویژه در حوزه های مختلف منطقه ای ادامه دهیم. رئیس جمهور 
روسیه همچنین با حمایت از حقوق ملت ایران در موضوع هسته ای ابراز امیدواری 
کرد در مذاکرات آینده،  طرف ها، اراده سیاسی کافی برای خروج از شرایط فعلی را 
داشته باشند. پوتین در ادامه با ابراز نگرانی از اوضاع قره باغ، گفت: برای افزایش سطح 
اعتماد و همکاری در این منطقه به دنبال راه اندازی مکانیزم مشورتی ۳+۳ هستیم 
و امیدواریم جمهوری اسلامی ایران نیز از آن حمایت کند. رئیس جمهور روسیه در 
پایان اظهار داشــت: روسیه مصمم است همکاری در زمینه مقابله با کرونا و ارسال 

محموله های واکسن به ایران را همچنان ادامه دهد.

اصلاح و ابلاغ آیین نامه بررسی سوانح
 و حوادث هوایی

با امضای محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور، آیین نامه بررســی ســوانح و 
حوادث هوایی )غیرنظامی( اصلاح و ابلاغ شد. به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه اطلاع 
رسانی دفتر هیئت دولت، در جلســه هیئت وزیران مورخ ۱۹ آبان ۱۴00، اعضای 
دولت با توجه به گذشت ۱0 سال از ابلاغ آیین نامه بررسی سوانح و حوادث هوایی 
)غیرنظامی( و لزوم بروز رسانی آن و رفع خلاءهای نحوه رسیدگی به این سوانح و 
نیز ضرورت پاسخگویی به یافته های جدید ممیزی سازمان بین المللی هوانوردی 
غیرنظامی )ایکائو( منطبق با الزامات و استانداردهای بین المللی و قوانین و مقررات 
ملــی، با اصلاح برخی از مواد آیین نامه یاد شــده موافقــت کردند. یکی از اهداف 
اصلی ایکائو جدایی بخش بررسی سانحه از نهادهای نظارتی و رگولاتوری سازمان 
هواپیمایی کشوری می باشد. همچنین حصول دستیابی به سایر موارد از قبیل رفع 
یافته های قبلی ایکائو در آیین نامه های بالادســتی )CE۱(، اجابت استانداردهای 
جدید ضمیمه شــماره ۱۳ پیمان شیکاگو که پس از سال ۱۳۹۱ به تصویب ایکائو 
رســیده اند، همسویی و هماهنگی بین نهادهای داخلی در اجرای  مفاد آیین نامه، 
کنترل مستقیم صحنه سانحه و فرایند انتشار گزارش های سوانح در متن آیین نامه 

مذکور پیش بینی شده است.

اخبار کوتاه

گزینه دوم دولت برای وزارت آموزش و پرورش هم رای اعتماد نگرفت

دست رد مجلس به سینه برادر داماد شهردار

سخنگوی قوه قضائیه با بیان اینکه وصول 
مطالبات برعهــده بانک ها به خصوص وزارت 
اقتصاد و دارایی است، گفت: بعضی ها وام های 
کلانــی را گرفتنــد و از پرداخت بدهی خود 
خــودداری می کننــد و اقســاط را پرداخت 

نمی کنند.
 ذبیح الله خداییان در نشست خبری دیروز 
در پاسخ به ســوالی درباره پرونده بدهکاران 
بانکی گفت: وصول مطالبــات برعهده بانکها 
به خصــوص وزارت اقتصاد و دارایی اســت 
ولــی بعضی ها وام های کلانــی را گرفتند و 
از پرداخــت بدهی خود خودداری می کنند و 
اقساط را پرداخت نمی کنند. تاکنون اقدامات 
خوبــی در جهت وصول مطالبات بانکها انجام 
شده است. ظرف دو سال گذشته ما توانستیم  
۴۹ هــزار میلیاردتومــان را از طریق  اجرای 
ثبتی وصول کنیم و دولت در وصول مطالبات 

پیش قدم است.
خداییان در پاســخ به ســوال ایسنا مبنی 
براینکه رای پرونده بیژن قاســم زاده به چه 
علت نقض شــده و چه نقصی داشــته است؟ 
گفت: ایشــان قبلا محکوم شــده بود و یکی 
از جرایــم ارتکابی اش، جرم ارتشــا بود که 
محکومیت یافته بــود و پرونده در این بخش 
در ارتباط با ارتشــاء نقص تحقیقاتی داشــته 
و رای نقض شــده و بــه دادگاه صادر کننده 
عودت داده شــد و هم اکنون در حال تکمیل 
تحقیقات و استماع اظهارات شهود و مواجهه 

حضوری است.
وی افزود: قســمت دیگــر از حکم صادر 
کننده نقض بلاارجاع بوده که بر این اســاس 

در دیــوان عالی  نقض شــده و بدلیل اینکه 
نقض بلاارجاع شــده حکمی که  صادر شــده 
بــدون رعایت تعــدد جرم باید باشــد و بعد 
از تکمیــل تحقیقــات و صدور حکــم و اگر 
اعتراضی شــود به دیوان ارسال می شود و الا 

حکم اجرا خواهد شد.
ســخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی 
دربــاره علت صدور حکم قصاص برای محیط 
بان کرمانشاهی گفت: برخی مواقع تصاویری 
از احکام در رابطه بــا محیط بانان در فضای 
مجازی  منتشــر می شــود.  ما اگر از امنیت 
پایــداری برخورداریــم بخش مهمــی از آن 
برعهــده ضابطین اســت و دســتگاه قضایی 
حمایت از ضابطین عام و خاص داشــته است 
و دارد. ضابطینــی که ســلاح حمل می کنند 
همــان قانونی که مجوز به کارگیری ســلاح 
را بــه آنهــا داده،  نحوه به کارگیری ســلاح 
را هم  مشــخص کرده اســت و  اگر چنانچه 
رعایت قانون در به کارگیری ســلاح را نکنند 

مسئولیت قضایی دارد.
وی افزود: ما از رئیس دادگســتری استان 
ســوال کردیم و ایشــان گفت  اگر حکم به 
محکومیت او  صادر شــده بدلیل این اســت 
که رعایت مقررات صــورت نگرفته و قتل در 
محیطی شده که منطقه مسکونی بوده  است 
و حفاظت شــده نبوده است و به  افرادی که 

تیراندازی شده  مسلح نبودند و حمله ای هم 
به مامورین نشده اســت؛ لذا دادگاه حکم به 
محکومیت محیط بــان صادر کرده و مراحل 

تجدیدنظر باقی است.
خداییان در پاســخ به سوالی درباره اینکه 
چه میزان از رد مال  پرونده متهمانی همچون  
شــبنم نعمت زاده،  مهدی هاشــمی و هادی 
رضوی و... پرداخت شــده اســت،  گفت: در 
ســال های اخیر متهمان دانه درشتی داشتیم 
که محکومیت به رد مال داشتند. بیش از ۷0 
هزار میلیارد تومان از اموالی که توســط افراد 
دانه درشــت که  بعضی ابربدهــکاران بانکی 
بودند پرداخت شده و  به بیت المال برگشته 
است. به عنوان مثال  هادی رضوی بخشی از 
رد مال را نقــدی  داده و دوفقره پلاک ثبتی 
معرفی کرده است و با احتساب قیمت پلاک 
ثبتی رد مال به اتمام رسیده است . همچنین 
خانم نعمت زاده بیــش از ۶۳ میلیاردتومان 
را  تســویه کرده  و بقیــه در جریان وصول 
است. این طور نیســت که همه این متهمان 
رد مالشان به اتمام رسیده.  بعضی تمام شده 
و بعضی هم  کــه محکومیت حبس دارند در 

حال انجام است.
ســخنگوی دســتگاه قضا درباره آخرین 
وضعیــت دادگاه هــای اقتصــادی از جمله 
پرونده مجرمان بانک تجارت اســتان کرمان 

بانک تجارت  گفت:حکم پرونــده مجرمــان 
اســتان کرمان صادر شد و  علی اکبر عمارت 
ســاز به همراه 22 نفر دیگر حکم محکومیت 

گرفتند. 
ســخنگوی دســتگاه قضا درباره آخرین 
وضعیت پرونده کرســنت گفــت: در جریان 
انعقــاد قرارداد کرســنت سواســتفاده هایی 
صورت گرفته و محتوای قرارداد به نفع کشور 
ما نبوده اســت. دیوان محاســبات، سازمان 
بازرســی و وزارت اطلاعــات در همان زمان 
)ســال 8۶( در ارتباط با ســوء استفاده های 
صــورت گرفته و مفــاد قرارداد به دســتگاه 
قضایی گزارشــی ارســال کردند و  پرونده ای 
در مورد اعضای هیات مدیره شــرکت نفت، 
افرادی که با آنها مرتبــط بودند و وزیر وقت 

نفت تشکیل می شود.
وی تاکید کرد: حکم این پرونده صادرشده 

اما اجرا نشده است.
سخنگوی قوه قضائیه ادامه داد: در ارتباط 
با بخشــی از پرونده که مفتوح باقی مانده بود 
در مورد وزیر وقــت و اعضای هیات مدیره و 
اعضای شــرکت مدیره نفت پرونده به دادگاه 
ارسال شده و در دادگاه مطرح رسیدگی است.
خدائیان دربــاره آخرین وضعیت  قصور و 
کوتاهی مســئولان در سازمان اموال تملیکی 
گفت: دولت در زمینه سازمان اموال تملیکی 

همکاری بســیار خوبی دارد. امیدواریم دیگر 
شاهد وضعیت نابسامان کالاها چه در گمرک 
و چه در انبارها نباشــیم. هنوز پرونده ای در 
خصوص قصور و کوتاهی مسئولان در سازمان 

اموال تملیکی تشکیل نشده است.
وی درباره آخرین وضعیــت پرونده فایل 
صوتی وزیر سابق امور خارجه )ظریف( گفت: 
در این خصوص وزارت اطلاعات و ســازمان 
اطلاعات ســپاه   پرونده را تشــکیل دادند  و 
تحقیقات خوبی شــده و از تعداد زیادی افراد 
مطلع تحقیق شده و در جریان تکمیل شدن 
در دادســرا اســت. پرونده  مفتوح در دادسرا 

است و هنوز به دادگاه ارسال نشده است.
پرونده  وضعیت  آخریــن  درباره  خداییان 
مدیرعامل شهر جدید صدرا گفت: مدیرعامل 
شــهر جدید صدرا در استان فارس و تعدادی 
از اعضای هیات مدیره این شهر به اتهام تبانی 
در معاملات دولتی، ارتشا، پولشویی و... تحت 
تعقیب قرار گرفتنــد. در خصوص مدیرعامل 
و دو نفر دیگر به این اتهامات قرار بازداشــت 
موقت صادر شــده و در بازداشت هستند. سه 
نفر دیگر از متهمان با قرار وثیقه به علت عجز 

از تودیع وثیقه در بازداشت هستند.
خداییــان در پاســخ به ســوالی مبنی بر 
اینکــه آیا برای حمله ســایبری به ســامانه 
ســوخت، پرونده ای در قوه قضائیه تشــکیل 
شده است؟ گفت: گزارشی در این خصوص به 
دادسرا واصل شده است اما در جریان تکمیل 
تحقیقات و شناســایی مرتکبان و مســببان 
هستند و کسی بازداشت نشده است و پرونده 

در دست تکمیل و تحقیقات است.

هشتمین جلسه دادگاه رســیدگی به اتهامات ۹۹ متهم 
پرونده ثبت سفارش خودرو برگزار شد.

به گزارش قوه قضائیه، هشتمین جلسه دادگاه رسیدگی 
به اتهامات ۹۹ متهم پرونده موسوم به ثبت سفارش خودرو با 
موضوع قاچاق سازمان یافته خودرو  سه شنبه 2۵ آبان ماه به 

ریاست قاضی صلواتی برگزار شد.
قاضــی صلواتی ضمن اعلام رســمیت جلســه دادگاه از 
محمدی، متهم ردیف چهارم خواست برای بیان دفاعیات در 

جایگاه حاضر شود.
متهم محمدی گفت: طی گزارش تخلفاتی که به حراست 
سازمان توسعه و تجارت داشته ایم، ۶ مورد تخلف دیگر، غیر 
از ۳۴000 خودرو ثبت ســفارش شده که نهایتا متوقف شده 
اند، را نیز به حراست سازمان توسعه و تجارت گزارش داده ایم.
قاضی صلواتی خطاب به متهم محمدی گفت: شما مسئول 
ثبت سفارش خودرو در سازمان توسعه تجارت بوده اید، نقشی 

که در تخلفات انجام شده داشته اید چه بوده است؟
متهم محمدی مدعی شد:من به هیچ عنوان نقشی در ثبت 

سفارشات خودرو در سامانه نداشته ام.
در ادامــه قاضی صلواتی از یزدانی فر، نماینده دادســتان 
خواست توضیحات خود را نسبت به دفاعیات متهم محمدی 

بیان کند.
نماینــده دادســتان اظهار کــرد: عموما وجه اشــتراک 
تمامی متهمین این پرونده این اســت که متهمین خود را در 
قامت شــاکی و اینکه خودشان جرم را کشف کرده اند نشان 
می دهند، نمونه ای از آن متهم محمدی که مدعی است من 
برای شناســایی جرایم و تخلفات به دستور مسئول حراست 

سازمان، مسئولیت ثبت سفارشات خودرو را در سازمان توسعه 
و تجارت پذیرفته ام.

یزدانی فــر، در ادامه افزود: متهم محمدی از متقاضیان و 
مراجعه کنندگان ثبت سفارش خودرو زورگیری و باج خواهی 
در قبال ثبت سفارش داشته اســت، در بررسی های صورت 
گرفتــه از افراد به اتفاق به این مورد که متهم محمدی عمدا 
ثبت سفارشات و کارت بازرگانی را بسته است تا آن ها در دفتر 
کار وی حضــور پیدا کنند و به ایــن طریق از متقاضیان باج 

خواهی کند، اشاره کرده اند.
نماینده دادستان در ادامه گفت: متقاضیان و دلالان ثبت 
سفارش خودرو، متهم محمدی و متهم مساح فرد را در راس 

انجام امور تخلفات، عنوان داشته اند.
یزدانی فر، اظهار کرد: متهم محمدی مدعی است در تاریخ 
۹۵/۱0/۱2 در سازمان توسعه و تجارت حضور نداشته است 
که این ادعا خلاف واقع بوده،متهم محمدی از ســال ۹2 در 
سازمان توســعه تجارت بوده است، ثبت سفارشات خودرو از 

تاریخ ۹۵/۱0/۱2 نیز متوجه مسئولیت وی است.
متهــم محمدی در ادامه دفاعیات خود مدعی شــد: من 
مانع از ثبت سفارشــات خودرو خارجی غیر ضابطه مند بوده 
ام، در این راستا کار غیر قانونی انجام نداده ام، تمامی موارد غیر 
قانونی را به حراســت سازمان توسعه و تجارت گزارش کرده 
ام، ادعای افراد در خصوص اینکه از ثبت سفارشــات قانونی 
خودرو ممانعت داشــته ام کذب بوده و ریالی از شخصی باج 

خواهی نکرده ام.
در ادامه قاضی صلواتی وکیل متهم محمدی را برای ارایه 

دفاعیات به جایگاه فراخواند.

وکیــل متهم محمدی گفت: با توجه به اینکه موکل بنده 
توضیحات کاملی برای دفاعیات خود ارائه داشته است، کدام 
اقدام موکل بنده اقدام به اخلال گســترده در نظام اقتصادی 
کشور تلقی شده است؟ کیفرخواست موکلم با عنوان اخلال 
گسترده در نظام اقتصادی کشور، علم به موثر بودن در تقابل 
با نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران برای فردی که 20 سال 

خدمت گذار نظام بوده است، قابل قبول نیست.
وکیل متهم محمدی مدعی شد:کیفرخواســت و عناوین 
اتهامی را قبول نداریم، تعریف آنچه که قانون گذار برای جرایم 
ســازمان یافته در قانون آورده است نسبت به کیفرخواست و 

عناوین اتهامی به موکلم شدت بیشتری گرفته است.
وی ادعا کرد: در خصوص اینکه گفته شده است دستورهای 
ابلاغی صوری بوده، نمیتوانیم در دادرسی کیفری سندیت را 

کنار گذاشته و بگوئیم نامه های ابلاغ شده صوری بوده است.
قاضی صلواتی خطــاب به وکیل متهم محمدی گفت: بر 
اساس این نامه های ابلاغی که به موجب آن سامانه باید بسته 
می شد، اگر واقعا سامانه بسته شده چگونه می توان ظرف ۱0 
روز ۳۴000 خودرو را در سامانه ثبت سفارش کرد، این حاکی 
از صوری بودن نامه های ابلاغی و در عمل اجرا نشدن تکلیف 

بوده است.
متهم محمدی در پایان ضمن رد تمامی اتهامات انتسابی  
گفت:تمام تلاشــم را برای احصا تخلفات و گــزارش آن به 
حراســت ســازمان کرده ام، هیچ وجهی از هیچ شــخصی 

نگرفته ام.
قاضی صلواتی ضمن تفهیم اتهامات، شیده مساح فرد متهم 

ردیف پنجم را برای بیان دفاعیات به جایگاه فراخواند.

متهم مساح فرد، ضمن رد تمامی اتهامات انتسابی گفت: 
من اختیار و نقشــی در جهت وقوع جرم و تخلف نداشته ام، 
در واقع برای احصا و کشــف جرم توســط حراست سازمان، 

سرپرست گروه ثبت سفارش بوده ام.
متهم مســاح فرد، مشــخصا از پرداختن به اصل موضوع 

اتهامی طفره رفت و به حاشیه پرداخت.
قاضی صلواتی از متهم پرســید: شــما در عمل به عنوان 
معاون متهم محمدی چه نقشی در نامه ابلاغی ۴ روزه ثبت 

سفارش خودرو داشته اید؟
متهم مساح فرد مدعی شد:تمامی اتهامات متوجه شرکت 
تامین کننده امنیت سامانه ثبت سفارش خودرو است و من 
اجــرا کننده آن نبوده ام، فقط جهــت اطلاع، نامه ها به بنده 

ابلاغ می شد.
قاضی صلواتی از وکیل متهم مساح فرد خواست برای بیان 

دفاعیات در جایگاه حاضر شود.
حسینی وکیل متهم مساح فرد بیان کرد: تمامی تخلفات را 
شرکت راهبر انجام داده است و موکل من تخلفات را احصا و 
برای آن راهکار ارائه کرده است، از دادگاه درخواست می شود 
آی پی های اعلامی، اطلاعات را بررســی کند که در شــفاف 
ســازی تخلفات صورت گرفته در پرونده می تواند موثر باشد، 
متهم اصلی این پرونده عطار است که در دادگاه حضور ندارد.

متهم مساح فرد ضمن رد تمامی اتهامات انتسابی گفت: از 
دادگاه درخواست می شود نسبت به شفاف سازی در خصوص 

اتهامات انتسابی تحقیقات بیشتری را لحاظ کنند.
قاضی صلواتی ضمن اعلام ختم جلسه دادگاه گفت: ادامه 

دفاعیات چهارشنبه ساعت ۹ صبح استماع خواهد شد.

رئیس دیوان عالی کشــور گفت: چنانچــه در بانک های 
خصوصی نیز شــخصی مرتکب اختلاس یا رشــوه شــود، 
همانند کارکنان بانک های دولتی تحت تعقیب قرار گرفته 
و به عنوان مختلس مجازات خواهد شــد. به گزارش روابط 
عمومی دیوان عالی کشور، حجت الاسلام و المسلمین سید 
احمد مرتضوی مقدم رئیس دیوان عالی کشــور با اشاره به 

اینکه از سال ۱۳۹۹ تاکنون آراء مهم وحدت رویه در هیأت 
عمومی دیوان عالی کشور صادر شده است، گفت: یکی از آراء 
به شــماره ۷۹8 در تاریخ ۱۵ مهر ۱۳۹۹ مربوط به مشمول 
ماده ۵۹8 قانون مجازات اسلامی نسبت به کارکنان بانک های 
خصوصی اســت. وی در تشــریح این مطلب افزود: با صدور 
این رای چنانچه در بانک های خصوصی نیز شخصی مرتکب 

اختلاس یا رشوه شــود، همانند کارکنان بانک های دولتی 
تحت تعقیب قرار گرفته و به عنوان مختلس مجازات خواهد 
شد. رئیس دیوان عالی کشــور در بخش دیگری از سخنان 
خود اظهار کرد: ملاقات هــا و گفتگوهای مردمی و چهره به 
چهره به صورت هفتگی ادامه دارد و اقدامات مثبت و مفیدی 

در جهت گره گشایی امور مردم انجام می گیرد.

سخنگوی قوه قضائیه توضیح داد

چرا رای پرونده بیژن قاسم زاده نقض شده است؟

در هشتمین جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده ثبت سفارش خودرو مطرح شد

چگونه می توان ظرف ۱۰ روز ۳۴۰۰۰ خودرو را در سامانه ثبت سفارش کرد؟

با رأی وحدت رویه دیوان عالی کشور
کارکنان بانک های خصوصی 

مشمول ماده ۵۹۸ قانون 
مجازات شدند

تعمیق بازار متشکل و توقف جهش های نرخ ارز 
شــواهد نشــان می دهد که دیگر خبری از 
جهش های یکباره نرخ ارز در اقتصاد نیســت که 
این موضوع نتیجه عمق بخشی و تقویت سامانه 

نیما و بازار متشکل ارزی است.
می دانیم که عرضــه ارز همواره باید تقاضای 
بازار را پاســخ دهد. ارز نیمایی و بازار متشکل ارزی، مطمئن ترین راه برای تامین نیاز 
ارزی کشور است و طبیعتا هر زمان این روند تداوم نداشته باشد، شاهد افزایش قیمت 
ارز و ایجاد نگرانی خواهیم بود. باتوجه به اینکه در هفته ها و ماه های اخیر اولا تجارت 
غیررســمی و تجارت کالاهای غیرنفتی کشورمان به طور نسبی افزایش داشته است و 
ثانیا در اثر نظارت های قانونی، روند بازگشت ارزهای صادراتی به چرخه اقتصادی کشور 
تقویت شده است، شاهد هســتیم که این رویه به افزایش حجم عرضه ارز در سامانه 
نیما منجر شده است. بنابراین در این شرایط، نیاز ارزی کشورمان در زمینه واردات و 
صادرات، در بستر سامانه نیما به عنوان ارز تجاری به خوبی در حال تامین شدن است 

و از این بابت نگرانی وجود ندارد.
واقعیت این است که هرچقدر عرضه ارز در سامانه نیما و بازار متشکل ارزی، روان 
و بــه اندازه کافی صورت بگیرد، می تواند برای تعدیل و تثبیت قیمت ها کمک موثری 
داشته باشد. با توجه به اینکه ارز نیمایی همواره از طریق صادرکنندگان تامین می شود، 
در نتیجه از آن می توان به عنوان یک مرجع اصلی و قابل اتکا برای تعیین شــاخص 
ارزی در اقتصاد یاد کرد که باید مورد توجه فعالان اقتصادی قرار داشته باشد. بنابراین 
هرچه قدر شــاهد تسهیل صادرات و بازگشــت ارزهای حاصل از صادرات به چرخه 
اقتصادی و سامانه نیما باشــیم، این روند می تواند به تقویت عرضه ارز در بازار ثانویه 
و تعدیل نرخ ارز کمک کند. این ایام نوســانات موجود در بازار آزاد ارز باعث افزایش 
نابســامانی های اقتصادی شده است. در واقع در سال های اخیر تحت تاثیر تحریم ها و 
فشارهای اقتصادی، شاهد هســتیم که فضای بازار آزاد ارز تحت تاثیر اخبار منفی و 
مثبت سیاســی و غیراقتصادی قرار داشته و دارد و همین مساله باعث شده است که 
با وجود اینکه نیاز اصلی تجارت کشــور از طریق بازار ثانویه ارزی تامین می شود، در 

زمان های مختلف تاثیر اخبار سیاسی منفی را در بازار آزاد ارز شاهد باشیم. 
ممکن است که در شرایط کنونی بهای ارز به ویژه دلار با افزایش های نسبی مواجه 
باشد، اما این نکته را باید در نظر گرفت که دیگر خبری از جهش های یکباره نرخ ارز 
در اقتصاد نیست؛ موضوعی که به نظر می رسد نتیجه عمق بخشی و تقویت سامانه نیما 

و بازار متشکل ارزی است.
تاثیــر صادرات غیرنفتی بر تعدیل نرخ ارز نیز نکته ای اســت که باید مورد توجه 
قرار بگیرد. باتوجه به اینکه صادرات نفت و محصولات نفتی و پتروشــیمی مشــمول 
تحریم های آمریکاست و برای فروش و ارزآوری از این ناحیه مشکلات متعددی وجود 
دارد، بایستی به صادرات غیرنفتی در اقتصاد توجه جدی شود؛ موضوعی که باتوجه به 
تقویت آن در ماه های اخیر، شاهد اثرگذاری آن بر رشد عرضه در سامانه نیما هستیم. 
زیرا اگر ارزآوری و بازگشــت ارزهای حاصل از صادرات غیرنفتی به چرخه اقتصادی و 
ســامانه نیما نبود، امروز با جهش های یکباره نرخ ارز مواجه بودیم که خوشبختانه با 
مدیریت بانک مرکزی و نظارت بر بازگشت منابع ارزی به کشور، این اتفاق محقق نشده 
و باتوجه به تقویت عرضه در سامانه نیما و بازار متشکل ارزی، تعدیل نرخ ارز در روزها 
و هفته های آتی انتظار می رود. از سوی دیگر مردم نیز باید به ریسک بسیار بالا برای 
سرمایه گذاری در بازار ارز توجه داشته باشند، زیرا از یک سو فضای موجود به گونه ای 
است که تحت تاثیر اخبار سیاسی و بین المللی هر زمان ممکن است شاخص ارزی با 
کاهش مواجه شود و از سوی دیگر با توجه به نکات فوق، شاهد تقویت روز افزون بازار 
متشکل ارزی و افزایش عرضه در سامانه نیما به عنوان ارز تجاری کشور هستیم؛ روندی 

که به تثبیت قیمت ها منجر خواهد شد.
 *نماینده سابق مجلس

اخبار کوتاه

علی ابراهیمی*


